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Posvet SPZ 
v Sentprimožu

Udeleženci sobotnega 
posveta, na katerega je 
Slovenska prosvetna zveza 
vabila člane svojih odbo
rov in zastopnike krajev
nih društev, so se potem, 
ko jih je pozdravil predsed
nik Tomaž Ogris, razdelili 
na tri skupine. Te so izde
lale načrte za posamezna 
kulturna področja, po raz
pravi v plenumu pa so 
sprejeli program dela SPZ 
za letošnje leto.
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Atpe-Jadran: novo 
atternativno društvo

Zastopniki demokratičnih iniciativ, mirovnih 
skupin ter zelenih list so se v soboto zbrali v 
Celovcu, da bi začrtali nadaljnji program v skup
nem prizadevanju za „alternativo v prostoru 
Alpe-Jadran". Načelni sklep o ustanovitvi 
takega društva so sprejeli že lani junija v Grad
cu, tako da so ga v Celovcu le še formalno po
trdili. Z združitvijo hočejo doseči boljše sodelo
vanje, strokovnejšo izmenjavo mnenj in okrep
ljen nastop v javnosti. Na sestanku v Celovcu, 
kjer so sodelovale iniciative iz Slovenije, Italije, 
Madžarske in raznih avstrijskih zveznih dežel, 
so med drugim zahtevali zaprtje JE Krško, od
stranitev jedrskega orožja in zaščito narodnih 
manjšin v vseh deželah-članicah Delovne skup
nosti Alpe-Jadran.

Zamejski Siovend zahtevajo 
večjo narodnostno zaščito!

Na novoletnem sprejemu, 
predsednika Predsedstva SR 
Slovenije za zamejske Slo
vence so predstavniki slo
venskih organizacij tudi letos 
opisali težave slovenskega 
življa v zamejstvu, hkrati pa 
so zaprosili predstavnike Slo
venije za pomoč v boju za 
zajamčene pravice.

Tako sta Stojan Spetič, 
senator KPJ v rimskem parla
mentu, in Klavdij Palčič, 
predsednik SKGZ, ugotovi
la, da je predloženi zakonski 
osnutek o globalni zaščiti Slo

vencev v Italiji ne
sprejemljiv ter da je celo 
slabši od pomanjkljivih dolo
čil sporazuma iz leta 1955 in 
Osimske pogodbe. Izrazila 
sta upanje, da ga bo mogoče 
še izboljšati, hkrati pa sta 
pozvala predsednika Stanov
nika, naj se Slovenija za
vzame za sodoben zaščitni 
zakon Evropskega sveta in se 
aktivno vključi v pripravo 
poročila o položaju manjšin v 
okviru naslednjega zasedanja 
Helsinške konference.

Predsednik ZSO dipl. inž.

Feliks Wieser je podčrtal, da 
je bila pritožba na ustavno 
sodišče za koroške Slovence 
uspešna, hkrati pa je opozoril 
na plebiscitne prireditve, „na 
katerih so na Koroškem vse 
doslej proslavljali zmago 
nemštva nad slovenstvom. Ta 
tendenca pa se kaže tudi ob 
letošnjih prireditvah". Wie- 
ser je pozval Slovenijo in 
Jugoslavijo, naj se „ne zado
voljita s tem, kar je bilo dose
ženega, temveč naj zahtevata 
dosledno zaščito slovenske 
narodne skupnosti v Avstri

ji!"
Predstavnica Slovencev na 

Madžarskem Irena Pavlič je 
ugotovila sicer nekolikšno 
izboljšanje odnosov madžar
ske vlade do Slovencev, kljub 
temu pa je vrsta nerešenih 
vprašanj. Tako je edinole 
predsednik NSKS Matevž 
Grilc hvalil politiko Avstrije 
nasproti slovenski narodnos
tni skupnosti. Zanj je „bilo 
leto 1989 uspešno", kar je pri
pisal politiki novega dialoga, 
ki gaje začel Karel Smolle.

Andrej Mohar

Velik pomen
..Razsodba ustavnega 

sodišča je izjemno velikega 
pomena, saj odpira mož
nosti za uveljavitev enako
pravnosti slovenščine na 
vseh drugih področjih", je 
poudaril predsednik ZSO 
dipl. inž. Feliks Wieser 
skupaj z odvetnikom dr. 
Seppom Bruggerjem in dr. 
Jožetom Messnerjem na 
tiskovni konferenci v Ljub
ljani. Ugotovil je tudi, da 
je bila doslej najboljša ure
ditev manjšinskega šolstva 
tista iz leta 1945, ko so se 
vsi otroci učili obeh jezi
kov. To je v bistvu tudi 
ocena obeh osrednjih 
organizacij. Zato tem bolj 
začudi, da je dr. Grilc v 
Ljubljani sam priznal, da 
se je NSKS dogovoril s 
strankami, da soglaša z 
ureditvijo iz leta 1958/59

Drži; kar 
pravt Haider 
v „M)adini"?

Koroški deželni glavar 
Haider je v intervjuju za 
revijo ..Mladina" na vpra
šanje, ali so slovenski poli
tiki dobili kakšna zagoto
vila v primeru odkupa 
tovarne celuloze v Magda- 
lenu, dejal, „da je bilo 
tako, da naj bi Slovenija 
papir rešil Magdalen, tako 
da bi tam dobil svoj delež. 
Tamkajšnjega upravitelja 
in najemnika pa so prido
bili socialisti. Zato je tudi 
padla odločitev, daje treba 
Obir zapreti". Po besedah 
Haiderja je bil to zanj raz
log, da ostro nastopi proti 
Slovenija papirju: ..Rekel 
sem, daje povsem neodgo
vorno napraviti ponudbo v 
Beljaku, hkrati pa vreči 220 
ljudi na cesto".

Na te izjave bo zagotovo 
moral zavzeti stališče tudi 
Slovenija papir, saj Haider 
v tem intervjuju postavlja 
trditve, ki zahtevajo jasen 
odgovor.

Sprejem pri Stanovniku
Ob robu sprejema se je predsednik Janez Stanovnik (desno) 

pogovarja! tudi s predstavniki siovenskih organizacij v 
zamejstvu. Na sliki je v pogovoru s tajnikom ZSO Marjanom 
Sturmom in Jožetom Messnerjem, v ozadju pa je predsednik 
ZSZ Miha Antonitsch V okviru uradnega de!a sprejema pa je 
Janez Stanovnik izpostavi! tudi prizadevanja družine Mess
ner-Zeichen za javno dvojezično šo!o v Celovcu: „Z osebno 
hrabrostjo ste odprli slovenskemu narodu nove možnosti. Za 
ta vaš boj za upoštevanje slovenščine v koroškem glavnem 
mestu smo vam vsi hvaležni!" Mohar

Vseslovenski kongres 
bo v Sloveniji!

Na sklicu prvega zbora slo
venskih kulturnih delavcev 
junija 1988 v Ljubljani je bila 
sprejeta ideja o izvedbi Sve
tovnega slovenskega kongre
sa, na katerem bi poleg središ
čnih Slovencev sodelovali 
tudi predstavniki zamejcev iz 
Italije, Avstrije in Madžarske 
ter emigracije, tako ekonom
ske kot politične, po svetu. 
Prav predstavniki politične 
emigracije pa državnemu 
vodstvu Slovenije ne zaupajo 
in se bojijo, da bodo ovirani 
pri bivanju in da jim bo morda 
celo preprečen povratek iz 
Slovenije. Zaradi tega neka
teri predlagajo, da bi bil prvi 
kongres v tujini.

Iniciativni odbor Svetov
nega slovenskega kongresa za 
Slovenijo, ki ga vodi Vlado 
Habjan, je predsedstvu SR 
Slovenije oz. njegovemu

predsedniku Janezu Stanov
niku poslal pismo, v katerem 
ga prosi, da udeležencem 
zagotovi nemoteno bivanje 
na kongresu v Ljubljani ter 
varen povratek v tujino. Slo
venija naj bi tudi objavila spi
sek vojnih zločincev, za 
katere pa odbor pravi, da pri
zna samo tiste, ki so po med
narodnih kriterijih registri
rani pri Združenih narodih. 
Iniciativni odbor predsedstvo 
še poziva, da razglasi svobo
den prihod udeležencev v 
skladu s Helsinško listino.

Predsednik SR Slovenije 
Janez Stanovnik je medtem 
že napovedal, da bo ta vseslo
venski kongres v Sloveniji, 
hkrati pa je dejal, da so pomi
sleki in zahteve iniciativnega 
odbora odvečne. Čas kongre
sa še ni določen.
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Kampf um !\lmderheiten-!V!andat 
Karel SmoHe aus dem Rennen? 
Kroaten melden Anwartschaft an!

Cankagevega doma s/ Ljub//an/ zasedena do zadnjega kof/čka.

Opozicija za strankarski 
sistem in konfederacijo

Po J gadom ..fd/rodnod do^enge";'a prcieAr/o sredo r' Can
karjevem doma v CjahAjan/ poteka/ poA/ačn/ predvod/7/// škod 
s7ove//.ske zdražet/e opoz/'e;'je Den/o.s, v katero .so vk/jačet;/ .S7o- 
vett^ka deo/okrat/ena zveza, .Soeta/demok raf.ska zveza .S7ove- 
ntje, ^/ovenjkt kr.šeatt.sk/ demokrat/, 6/oven.ska kmečka zveza 
;n Ze/ent' .S7oveatje. Na zbora so predstav d/ rad svojo dek/ara-

Karel SmoHe, vom KEL- 
Landestag hinter verschlosse- 
nen Turen mit 90 Prozent fur 
das Minderheiten-Mandat 
der Grunen nominiert, bei 
der Wah! fur das Karntner 
Grundmandat bei den Gru
nen jedoch der „Mlada- 
KEL"-Vorsitzenden Mag. 
Zalka Kuchling unterlegen, 
hat nun auch Konkurenz aus 
dem Burgenland erhalten. 
Wie die kroatische Wochen- 
zeitung „Hrvatske novine" in 
ihrer jungsten Ausgabe (sie- 
he Faksimile unten) schreibt, 
neben nun auch die burgen- 
landischen Kroaten ihr Inter- 
esse an dem Minderheiten- 
Mandat der Grunen fiir Na- 
tionalratswahlen 1990 ange- 
meldet.

In dem Artikel unter dem 
Titel „Kroate (Kroatin) im 
Jahr 1990 anstelle von SmoHe 
ins Parlament?" wird der 
Karntner Griinabgeordnete 
und Angehorige der sloweni- 
schen Volksgruppe an seine 
Aussagen im Nationalrats-

wahlkampf 1986 erinnert. 
SmoHe hatte damals erklart, 
daB die Vertreter aller Min- 
derheiten nach dem Rota- 
tionsprinzip ihren Vertreter 
im Parlament haben sollten 
und daB er sich vorstellen 
konne, daB ihm ein anderer 
Minderheitenpolitiker folgen 
konnte. „Das bedeutet, daB 
jetzt ein Tscheche, Ungar 
oder ein Kroate an der Reihe 
ware", wird in dem in Eisen- 
stadt/Železno erscheinenden 
kroatischen Wochenblatt be- 
tont.

Weiters wird daruber be- 
richtet, daB sich der Klub der 
Grunen im Wiener Parla
ment bereits ernsthaft mit 
dem Gedanken eines kroati
schen Kandidaten bzw. einer 
kroatischen Kandidatin fur 
das Minderheiten-Mandat 
beschaftigt.

Ist SmoHe, uber dessen 
Schicksal als Minderheiten- 
sprecher letztendlich der 
Bundeskongress der Grunen 
entscheiden wird, bereits aus 
dem Rennen?

ctjo o .s7oven.sk/ samood/oeb/.

JOŽE ROVŠEK

Velika dvorana Cankarje
vega doma v Ljubljani s 1300 
sedeži je bila premajhna za 
vse udeležence prvega urad
nega predvolilnega zborova
nja opozicijskega Demosa. 
Tudi sicer so volilci v Slove
niji z velikim zanimanjem 
spremljali izjave in referate 
na zboru, ki jih je neposredno 
prenašal ljubljanski radio, 
precejšnjo pozornost pa so 
mu namenili tudi časopisi.

Zbrane je najprej pozdravil 
dr. Jože Pučnik, predsednik 
Demosa in tudi predsednik 
Socialdemokratske zveze 
Slovenije. Predstavil je dve 
temeljni zahtevi opozicije in 
sicer: odprava enopartijskega 
sistema, ki naj ga zamenja 
večstrankarski sistem in 
pravna država, in drugo, 
Jugoslavija naj se preuredi v 
konfederacijo, v kateri bo 
Slovenija gospodarsko, kul
turno in politično popolnoma 
suverena država. Ob tem je 
poudaril,daDemosnimama- 
ščevalnih namenov do do- 
slejšnje komunistične partije 
na oblasti, razkrivanje njenih 
političnih napak naj bo po 
njegovih besedah stvar zgo
dovinarjev. Drugače pa je z

napakami, ki naj bi jih sloven
ska politika storila v prete
klem letu. Mednje je uvrstil 
pristajanje na Sloveniji nes
prejemljive spremembe zve
zne ustave ter slovensko pod
poro Markovičevim ukrepom 
zvezne vlade, ki naj bi pov
zročili pretiran odliv denarja 
iz slovenskega gospodarstva. 
Novoizvoljena skupščina naj 
bi po njegovih besedah usta
novila posebno komisijo, ki 
bo ugotovila posledice teh 
napak in tudi individualno 
odgovornost zanje.

Zatem so spregovorili 
predsedniki vseh v Demosu 
povezanih strank in nekateri 
strokovnjaki in gosti zborova
nja.

Dr. Hubert Požarnik, 
predsednik Slovenske demo
kratične zveze, je poudaril, 
da se opozicija zavzema za 
demokratično ureditev, za 
osebno svobodo posamezni
kov in spoštovanje vseh slojev 
in delov slovenskega naro
da," saj le to zagotavlja 
napredek in žlahtni občutek 
domovine."

Ivan Oman je v imenu Slo
venske kmečke zveze dejal: 
„Prihodnost Slovenije je v 
naših rokah. Na volitve 
gremo zato, da bomo zmaga
li!" Menil je, da si morajo Slo

venci ustvariti normalno 
evropsko državo, v kateri se 
ljudje ne bodo bali mitingov, 
celonočnih sej in podobnih 
cirkusov. Program svojih 
zvez in pozive volilcem so 
predstavili še Matjaž Šinko
vec (SDZS), Lojze Peterle 
(SKD), dr. Dušan Plut (zele
ni) in Marjan Podobnik v 
imenu Zveze slovenske 
kmečke mladine. V skupni 
predvodilni deklaraciji se 
združena opozicija zavzema 
za tri prednostne naloge:
# storila bo vse, da bi bile 
volitve aprila t.l. zares svo
bodne in poštene;
# plebiscit, s katerim se 
bodo Slovenci svobodno 
odločali o svoji prihodnosti: 
Demos se zavzema za konfe
deracijo suverene republike 
Slovenije z drugimi jugoslo
vanskimi narodi;
# referendum, ki bo sloven
skemu narodu določil naravo 
nove države v obliki nove 
ustave.

Zborovanje so pozdravili 
tudi številni tuji gosti, med 
navidnejšimi je bil avstrijski 
minister za znanost dr. 
Erhard Busek. Državni 
poslanec Zelene alternative 
Karl SmoHe pa je v „imenu 
koroških Slovencev" dejal, 
da je 7. člen sad protifaši
stične borbe, ter da se koroški 
Slovenci tudi danes borijo za 
pravice in pri tem posebej 
izpostavil borbo za dvoje
zično šolstvo. Zaključil je z 
željo, da bi v Sloveniji zma
gala demokracija in da bi na 
volitvah zmagal Demos.

HRVATSKE NOVIME
Tajednik Gradiščanskih Hrvatov

SLOGA JE MOČ

L)eto 81 /bfOj 3
te<026 82 61470

CijenaG,-

Pri izbori za Savezno viječe 
u ovom Ijetu Zeleni osiguravaju 
opet jedno mjesto za manjine

Hrvat(ica) 1990. 
za SmoHeta u viječe?

Hrvat(ica) namesto SmoMeja?
Občni zbor KEL je držav

nega poslanca Karla Smolleja 
sicer izvolil za svojega manj
šinskega kandidata na listi 
Zelenih pri letošnjih državno
zborskih volitvah, toda tudi 
gradiščanski Hrvati zahtevajo 
zasedbo tega mandata zase.

V svoji najnovejši številki 
glasila „Hrvatske novine" 
(glej faksimile) pod naslovom 
„Hrvat(ica) 1990. leta name
sto Smolleja v parlament?" 
namreč opozarjajo Smolleja, 
da je ob priliki svoje kandida
ture za parlament leta 1986 
rekel, „da bi zastopniki vseh 
manjšin morali alternativno 
imeti svojega zastopnika v

parlamentu in da bi si on kandidatu oz. kandidatki za 
lahko predstavljal, da ga parlament, 
nasledi kak drug manjšinski Za Smolleja, ki je na voli- 
politik. To pomeni, da bi bili tvah za osnovni mandat na 
sedaj na vrsti Čehi, Madžari koroški listi zgubil proti mag. 
ali Hrvati", je zapisano v Zalki Kuchlingovi, so se z 
članku, v katerem list svoje javno kandidaturo Hrvatov 
bralke in bralce informira o za manjšinski mandat možno- 
tem, da Zeleni klub že razmi- sti za uvrstitev na volilno listo 
šlja o hrvaškem manjšinskem Zelenih zagotovo zmanjšale.

Izredni kongres ZKJ
V Beogradu se je v soboto začel izredni kongres Zveze 

komunistov Jugoslavije. Že na začetku so se pokazale velike 
razlike med srbsko in slovensko partijo. Gre predvsem za raz
lične vizije bodoče jugoslovanske države in družbenopolitič
nega sistema. O poteku in sklepih kongresa bomo obširneje 
poročali v prihodnjih številki.

Obraz/ ude/ežencev kongresa povedo vse.* razpo/oženje 
pred vo/dvam/ je sproščeno /n opf/m/sf/čno. s/;*; Eggenberger
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Vabilo
Kot vsako leto, bo 

Zveza koroških partiza
nov tudi letos priredila 
proslavo ob grobu he
roja Matije Verdnika- 
Tomaža in ostalih žrtev, 
ki jih je gestapo zverin
sko pobil. Svečanost bo 
v nedeljo, dne

4. februatja 
ob 11. uri 
na pokopališču 
v Svečah.

Udeležili se je bodo 
tudi gostje iz Jugoslavi
je. Udeležite se proslave 
v čim večjem številu in 
pripeljite s seboj tudi 
svoje sorodnike in znan
ce.

Slavnostni govor bo 
imel tajnik Zveze slo
venskih organizacij na 
Koroškem dr. Marjan 
Sturm. Sodelovali bodo 
pevci iz BUčovsa.

Na svidenje na pro
slavi

Janez Wutte-Luc, 
predsednik ZKP

Starši - 
zahtevajte 
dvojezično 
spričevalo!

2. februarja se po 
šoiah zaključi prvo poi- 
ietje. Deiijo sespričeva- 
ta. Tokrat je na dvojezič
nih ijudskih šoiah prvič 
možno, da učiteiji na 
zahtevo staršev izstavijo 
dvojezično spričevaio!

Starši k dvojezičnemu 
pouku prijavijenih 
otrok, napišite zahtevo 
ravnateijstvu, ki naj jo 
vaš otrok odda razred
nemu učiteiju.

Ravnateiji iahko dvo
jezična spričevaia za 
ijudske šoie naročijo pri 
„Naši knjigi' v Ceiov- 
cu, Pavličeva uiiea 5-7.

/Vov/, sedemde/ni znak /n beseda „ Karnten " bosta odslej vabita na dopust na Koroškem.

Koroška s sedemdelnim 
znakom do več turistov

Koroška je novo desetletje 
v turzimu začela z novo turi
stično propagando: strokov
njaki s področja turistične 
propagande so ustvarili 
sedemdelni znak, ki bo v pri
hodnosti - v različni sestavi in 
zvezi z besedo „Kamten" 
(morda v bodoče tudi „Koro- 
ška") - na vseh mogočih 
mestih in predmetih vabil 
goste iz ostale Avstrije, Nem
čije, Italije in tudi Jugoslavije 
na dopust na Koroškem.

Največji efekt v propa
gandi strokovnjaki in odgo
vorni za propagando pričaku
jejo od teh 2,3 milijona 
gostov, ki letno obiščejo 
Koroško, saj so - kot je bilo 
rečeno na tiskovni konferenci 
pretekli četrtek v kazinu v 
Vrbi - „neprecen!jiv multipli- 
kator" v propagandi za prido
bivanje novih gostov. Novi 
emblem oz. v strokovnem 
jeziku „logo" bo moč videti 
na najrazličnejših predmetih

kot na primer na brisačah, 
kopalkah, skodelicah, smuč
kah, puloverjih itd. Znak s 
svojimi sedmimi različnimi 
deli omogoča tudi sestavlja
nje najrazličnejših figur in je 
zaradi tega tudi namenjen za 
igro v prostem dopustnem 
času. Kajti znano je, da vsak 
dopust vsebuje tudi elemente 
igranja.

Za prvo fazo propagandi
stične ofenzive je Koroška 
turistična družba na čelu z 
glavnim managerjem Helmu
tom Ellensohnom sklenila 
pogodbo z bivšim olimpij
skim zmagovalcem v smuku, 
Korošcem Franzem Klam- 
merjem in bivšo miss Avstri
je, Celovčanko Mercedes 
Stermitzovo. Oba bosta na 
številnih predstavitvah nove 
turistične propagande za 
Koroško po vsej Evropi zago
tovo pritegnila pozornost naj
večjih in tudi najvplivnejših 
časopisov in tv-postaj in s tem

za Koroško nagovorila več 
milijonov ljudi. V propagandi 
za Koroško sodeluje tudi 
tovarna Elan: smučke z
novim koroškim znakom so 
namreč Elanove proizvodnje.

Ivan Lukan

Preziranje želja 
občanov

ŽITARA VAS. - Očitno 
samo zato, da bi zavrnili 
upravičeno željo mnogih 
Žitrajčanov, ki bi želeli poleg 
avstrijskih televizijskih spore
dov sprejemati tudi ljubljan
skega, sta bila občina Žitara 
vas in ORF pripravljena pre
vzeti ponovne stroške za ugo
tavljanje ustreznega mesta za 
televizijski pretvornik. Tako 
ga bodo zdaj postavili na dru
gem mestu in ne pri Lipušu, 
ki je zahteval, naj hkrati ure
dijo tudi pretvornik za spre
jem oddaj RTV Ljubljana. 
SPD „Trta" bi bila celo pri
pravljena odstopiti svoj pre
tvornik, ki je že nekaj let 
zapečaten.

Odplake odvajali 
v vodnjake

GOSELNA VAS. - Po 
večini so rekli, da si pri tem 
niso mislili nič hudega. Kljub 
temu pa bo že v kratkem pri
šlo do sodnih obravnav proti 
sedmim prebivalcem Goselne 
vasi, ki so svoje odplake, 
deloma tudi fekalije, odvajali 
v hišne vodnjake in s tem one
snaževali rezerve pitne talne 
vode.

To onesnaževanje okolja 
so oblasti odkrile v bistvu slu
čajno. Začelo se je s pre
iskavo proti občini Dobrla 
vas, ki je odvajala deloma 
neočiščene odplake v potoke.

Skupina, k/ je oblikovala novo propagandno linijo.

/van Dolenc

Za doiar 
čtovečnosti

, ) i:i)S' vnis

Včas/b sem žive/ v sloven
ski hribovski vasi, pa sem 
bra/ več kot deset debe/ib 
knjig na /eto, vsako nede/jo 
sem pe/ v vaškem zboru in 
še sem si ukrade/ čas za 
izde/avo g/inasfid k/pcev, ki 
so bi/i materi in vsej srenji v 
ponos.

A/i bom pusti/ kakšno s/ed 
za sabo v novi domovini?"

Ko sem te svoje iskrene 
„želje" izvleke) iz pisalnega 
stroja, sem jim pripisal še 
podnaslov ..Ponatis ni pre
povedan". In ker tisti večer 
nisem imel drugega dela,

sem v zalepko vtaknil še kra
tko zgodbico:

SOBARICA MARTA
Danes sem jo spet sreča/.
Sta/a sva vsak na svoj/ 

strani široke ceste in čaka/a 
zeieno /uč. Na asfa/t in v sivo 
majsko jutro je kap/ja/ sneg, 
moker kakor dež. Madoma 
sem jo ug/eda/ v okviru ene 
tistid kratkih praznin, ki jih 
puščajo cdevro/eti svojim 
pisano barvanim ko/egom. 
Čaka/a je na robu p/očnika, 
sk/onjene g/ave in nestrpno 
je drsa/a s svojimi /adnimi

čeveljc/ po ostrem p/očniku. 
Ogrnjena je bi/a samo v do/g 
vo/neni ša/, ki sem ga na nje/ 
videi že to/ikokrat. Na roki ji je 
vise/a škat/asta p/atnena tor
bica. Na če/u so se ji /epi/i 
redki sivi /asje, posejani z 
umazanimi snežnimi zvezdi
cami.

Na vseh štirih p/očnikid ni 
po/eg naju bi/o ob tej zgodnji 
jutranji uri nobenega dru
gega pešca, buči so se pre- 
menja/e in stopi/a sva nag/o 
drugi proti drugemu.

„Dobro jutro", sem po
zdravi/. Dvigni/a je g/avo in se 
zastrme/a vame z ve/ikimi, 
utru/en/m/ očmi. Ličnice so 
se ji skrči/e v nasmeh. Spo
zna/a me je.

„Kako je?" je vpraša/a 
počasi, /n ne da bi počaka/a 
odgovor, doda/a; „Na de/o?"

„Hva/a", sem sezadva/i/, a 
Marta je že oddite/a. 1/ ušesih 
sem s/iša/ samo še prijazni 
zven njenega materinskega 
zaskrbljenega g/asu.

Prav tako kratka so bi/a 
tudi -vsa najina prejšnja sre
čanja. Vedno se ji je mudi/o 
na de/o in niko/i ni počaka/a, 
da bi ji odgovori/. Zde/o se je, 
da bere odgovore že v mojih 
pozdravih.

Enkrat samkrat sem jo 
zadrža/ na u/ici za nekaj 
minut. Bi/o je pozimi, tem
nega večera, ko je svoje 
dnevno de/o bi/a že opravi/a. 
Sta/a. je pred izložbenim 
oknom v mestu in si ogledo
vala cene. Z eno roko je 
vrte/a črni gumb na svojem 
oguljenem p/ašču.

„Boste kupi/i kaj?" sem 
reke/ in se ustavi/ ob nje/. 
Pog/eda/a me je nekam 
začudeno, kot bi dote/a reči, 
da ne ve, kam naj bi me da/a, 
saj v mestu pozna malokoga.

„Ne", je zategnila v odgo
vor, ko me je naš/a v svojem 
spominu. „Saj veste, moja 
hči že do/gp ne piše." Krog 
ust se ji je nabra/a ža/ost. 
Morda tudi top/o sonce /ž 
njenih m/adid dni.

,,/n vi? /mate de/o?"
To je menda bi/a njena 

ed/na m/se/, kadar me je sre
ča/a v mestu, /n hvaležen 
sem jib/i zanjo. Vedno znova. 
Kakor takrat, ko me je prvič 
vpraša/a nekaj takega, pred 
nekaj tedni. Kadar me je 
pog/eda/a s svojimi ve/ikimi 
črnimi očmi in vpraša/a, a/i 
de/am, je bi/a kakor najbolj 
z/ata mati s svojim 
nebogljenim otrokom. Njen 
tanki plašček se je tedaj 
spremeni/ v najdragocenejše 
krzno na svetu, njen volnen/ 
ša/ se m/ je zde/ top/ejš/ /n 
njeno skromno obuva/o, 
obloženo z gosto d/ako, 
doraslo najbolj ledenemu in 
najbolj mokremu snegu.

,,/mate de/o?" Tako je 
vpraša/a, ko sem jo sreča/ 
prvič. Bi/ sem takrat komaj 
dva dni v mestu in v hotelski 
sobi še nisem razpravi/ niti 
svojega kovčka z na/ep/jenim 
listkom , Ha/ifax'.

(da/je prihodnjič)
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Fur očfene, interkuttureMe 
ModeHschuten in Kamten
FoCsetzongr t/o/r Se/Ye 3
tive „Magnetschu!e" entste- 
hen, ein Modeli fur gutes in- 
terethnisches Zusammenle- 
ben im Klassenraum, viel- 
leicht sogar ein „Aushange- 
schiid" fur Multikulturalitat 
in Kamten,

SV: Wo so/Jc c/u<? 5c/tn- 
/e ange^/eJcJ s<?;7; nnJ we/- 
cAfa 37c//cr; rc/rj Jabc/ 
J/c .sc/;oM MH//ercnJc zrvc/- 
ypracJ/gc Privarsc/ta/e Jer 
K/rc/:c Jz n'. Jer //eraragora.s 
emaeJarea?

Gstettner: Im Grunde ist 
die Frage der Anbindung 
oder Neugrtindung von den 
kiinftigen zweisprachigen 
Schulen nicht die vordring- 
iichste. Wichtig ist, daB es 
jetzt uberhaupt zu offenen 
ModeHschuien kommt.
Wenn dies an mehreren Or- 
ten geschieht, desto besser, 
weii vielfaltiger. Es hat schon 
vor Jahren von verschiede- 
nen Seiten den Vorschlag ge- 
geben, an der Ubungsvolks- 
schuie der PADAK einen 
zweisprachigen Klassenzug 
einzurichten. Auch die Bun- 
desexpertenkommission 
sprach sich damais dafur aus. 
Ich haite diese Idee immer 
noch fur gut, denn die Vortei- 
ie so einer Konstruktion lie- 
gen auf der Hand: die Nahe 
zur Lehrerausbildung, die 
padagogisch-wissenschaftli- 
che Betreuung, Koopera- 
tionszusammenhange mit der 
UBW, die Kompetenzen des 
Bundes usw. Man darf aber 
nicht nur an Kiagenfurt als 
Standort denken, da ja auch 
an anderen Orten ahnliche 
Bildungsbedurfnisse entstan- 
den sind. Die Vernetzung 
von Reforminitiativen und 
die dezentraie Betreuung 
werden wichtig sein.

MuitikureMeModeHschule 
an der UBW

k Mein eigener Traum, daB 
irgendvvann einma) auch die 
UBW eine eigene multikultu- 
relle Modellschule erhalt oder 
einrichtet, wird sich vermut- 
tich kurzfristig nicht erfullen. 
Schon ware es hait, wenn etwa 
nach dem Vorbild der be- 
riihmten „Laborschule" an der

Universitat Bieiefeid auch bei 
uns padagogische Reformen 
aus der unmitteibaren Praxis 
heraus und in enger Wechsel- 
wirkung mit der theoretischen 
Arbeit entwickeit und erprobt 
werden konnten. Aber was 
noch nicht ist, kann auch an 
der UBW irgendwann einma) 
werden.

Was sie katholische Privat- 
schute der Hermagoras be- 
trifft, so ist sie zunachst selbst 
vor die Entscheidung gestellt, 
ob der Status einer konfessio- 
nellen Schu)e aufgegeben wer- 
den sol) oder nicht. Zwischen 
Kirche und Staat gibt es nun 
einma) eindeutige Abkommen 
und Rege)ungen, die auch die 
re)ative Autonomie voneinan- 
der sichern. Im Prinzip ha)te 
ich die Trennung von Kirche 
und Staat fur eine gesellschaft- 
liche Errungenschaft, die zu 
beiderseitigem Nutzen ist und 
auch im Bildungsbereich nicht 
verwischt werden so)).

Hermagoras keine 
Konkurenz

Wenn die Hermagoras- 
Schute eine kirchliche Privat- 
einrichtung b)eiben wi)), so 
spricht sicher einiges dafur; ich 
bin auch iiberzeugt, daB dort 
gute padagogische Arbeit im 
Sinne der Zielsetzungen dieser 
Institution geteistet wird. Eine 
staathche zweisprachige Schu- 
)e wird woh) oder iibe) etwas 
Anderes sein mussen, wobei 
eine gegenseitige Anregung 
und Befruchtung beider Mo- 
deHe durchaus wunschenswert 
ist.

Eine offentliche zweispra- 
chige Vo)ksschu)e ware a)so 
keine „Konkurrenzfirma", da 
so eine Schu)e ja auch einen et- 
was anderen Interessenten- 
kreis anspricht; es ist auch of- 
fenkundig, daB es in Klagen- 
furt E)tern und Kinder in ge- 
niigender Zah) gibt, die hin- 
sichtlich der Mehrsprachigkeit 
im Land und der interkulturel- 
)en Begegnung uberaus aufge- 
schlossen und )ernbegierig 
sind. Gott-sei-Dank muB man 
diesbeztiglich das MaB nicht 
an gewissen firhrenden Lan- 
despohtikern nehmen.

Erwachsenenbi!dung: Forderungspreis des 
Bundes fur EBZ-Mitarbeiter Strasser

Aus den Handen von Bun- 
desminister Dr. Hitde Hawli- 
cek ubernahm kurzlich Mag. 
Andreas Strasser den mit 
13.000 SchiHing dotierten 
Forderungspreis des Bundes 
fiir Erwachsenenbi)dung. 
Mag. Andreas Strasser war 
bis Dezember im Erwachsen- 
enbi)dungszentrum fur Karn- 
ten beschaftigt und u. a. mit 
dem ahtagsgeschichthchen 
Projekt „Wie teben wir in Bil- 
dern - Streifzuge durch den 
Karntner AHtag" betraut. 
Die Absicht dieser Fotoaus- 
stellung war ein piidagogi- 
scher Imputs. Der Streifzug 
in Bitdern so))te den Wande) 
des Alltaglichen deutlicher 
werden iassen und die Ander-

ung fotografischer Erinne- 
rungsarbeit sinnhch wahr- 
nehmbar machen.

Der Leiter des Erwachsen- 
enbitdungszentrums, Mag. 
Eduard Btatnik, ubermitte)te 
seinem Mitarbeiter die herz- 
hchsten Gratu)ationswun- 
sche und bedankte sich auf- 
richtig fur die )angjahrige hcr- 
vorragende Zusammenarbeit 
im EBZ.

G)eichzeitig bedauerte 
Mag. B)atnik die wi))kur)iche 
SchheBung des EBZ durch 
die Landtagskoahtion von 
FPO und OVP, zuma) bisher 
kein einziger sachticher 
Grund dafiir bekanntgege- 
ben wurde.

Muhast Lukanov evangehj
Nauki Lukanovega evan- 

ge)ija, kot avtor Janko Mes
sner (na stiki) sam označuje 
svoje narečne prispevke, 
zbrane v že več )et razprodani 
knjigi „Iz dnevnika Pokržni- 
kovega Lukana" in na kaseti 
SPZ, so živi. Predvsem pa 
umestni. Poiitika - ne avstrij
ska ne koroška - se načelno ni 
spremenila, še vedno dači 
koroške Slovence, pa naj si 
bo s preštevanjem ah pa z 
izganjanjem v šolski geto.

Torej smo še vedno v situ
aciji, ko nas domače, prepro
sto in nekoliko Radikalnej

še" razkrinkavanje pomanj
kljivosti spodbuja po eni 
strani do prešernega smeha, 
po drugi strani pa k razmišlja
nju. In če je Luka prišel k 
Joklnu v modri jopici (ki jo je 
takoj odvrgel), s pristriženimi 
rokavi črne srajce (saj je tudi 
OVP izgubila) in je imel 
rdečo samo kravato (kaj je le 
ostalo od „delavske" SPO?), 
ostaja odprto le še vprašanje: 
kaj pa je z zeleno barvo Smol- 
leja? Ponuja se le prikrojen 
„Lukanov" odgovor: „Tega 
se pa bog usmili...!"

-ma

Hanz/ Čerfov s svojim/ k/p/

Čudovite plastike H. Čertova
Flanzi Čertov, naš rojak iz 

Srednjega Kota v Selah, se je 
minuli petek predstavil jav
nosti z obširno likovno razsta
vo. V Galeriji Tinje je posta
vil na ogled nad dvajset pla
stik različnih velikosti, vse 
izdelane iz lesa. Osrednji 
motiv njegovega dela je člo
vek, izdelal pa je tudi več kri
žev, od katerih v Tinjah raz
stavlja enega v miniaturi.

Hanzi Certov je samouk, 
svoje likovne sposobnosti je 
dopolnjeval pri znanem avs
tralskem slikarju Ropotcu in 
Korošcu Hokeju. To mu je 
zelo koristilo, ko je slučajno 
pričel z rezljanjen in obliko
vanjem lesa. Ta zvrst umetni
škega izražanja mu je postala 
najbolj priljubljena, tako je 
nastalo mnogo lepih in kom
pozicijsko dovršenih lesenih

figur. Osrednja izpoved tinj- 
ske razstave so ljubezenski 
motivi oz. ženski akti, seveda 
kot jih vidi obetavni umetnik.

Številnim udeležencem 
otvoritve je umetnika pred
stavil njegov prijatelj Hanzi 
Tomažič, ki je pri tem pouda
ril, da Hanzi izhaja iz umetni
ško nadarjene družine, saj 
mati ustvarja čudovite slike 
na steklo, brata pa poznamo 
kot slikarja.

Zanimivi so tudi naslovi, ki 
jih daje posameznim plasti
kam, na primer „Smoja", ki 
po selsko pomeni ljubljenje, 
ali „Prijetna nemarnost", 
svoji najljubši skulpturi-žen
skemu aktu - pa je dal ime 
„Lamara". Otvoritev je s svo
jimi pesmimi popestril 
Gabriel Lipuš.

Za pomemben kulturni projekt
V okraju Velikovec je bila sno dejavnost oz. plesni te- 

dana pobuda za nov kulturni ater. Tozadevne prijave spre- 
projekt. Želijo ustanoviti ple- jcma pismeno ali po telefonu 
sni teater, kar pomeni novost Zdravko Haderlap, Lepena 
v kulturnem delu. 19, 9135 Železna Kapla, tel.:

(0 4238) 81415, ki bo postre- 
Za uresničitev tega pro- gel tudi z vsemi podrobnimi 

jekta iščejo osebe - ženske in informacijami o projektu 
moške, ki se zanimajo za ple- ustanovitve plesnega teatra.

Kulturne
novice

BEOGRAD - V 
glavnem mestu Jugosla
vije bo v času od 2. do 
10. februarja potekal 
20. FEST - mednarodni 
filmski festival. Projek
cije filmov bodo v cen
tru Sava. Na ogled bo 
sto filmov, program pa 
bo zadovoljil gledalce 
različnih okusov, sicer 
pa bo 20. FEST posve
čen retrospektivi sred- 
njevropskega filma in 
vsem dosedanjim festi
valskim programom.

Vesna na odru
LJUBLJANA. - Di

plomanti Akademije za 
gledališče, film, radio in 
televizijo, so se odločili 
prirediti za oder priljub
ljeni film Františka Čap- 
ka, Vesno. Minuli pone
deljek so Vesno, v 
kateri gre za veselo štu
dentsko življenje, upri
zorili na odru Cankarje
vega doma v Ljubljani.

Razpis nagrade
DUNAJ. - Zvezno 

ministrstvo za pouk, 
umetnost in šport je raz
pisalo pospeševalno 
nagrado za filmsko in 
video umetnost. Za 
vsako področje po 
50.000 šilingov. Zanjo 
se lahko potegujejo vsi 
avstrijski državljani. 
Dela morajo (do 27. 
aprila) poslati Arhivu 
avstrijskega filma, Rau- 
hensteingasse 5, 1010 
Dunaj.
Handke v Burgteatru

DUNAJ. - Avstrijski 
pisatelj Peter Handke je 
napisal novo dramsko 
delo „Das Spiel vom 
Fragen oder die Reise 
zum sonoren Land". 
Delo je zrežiral Claus 
Peymann, ki je precej 
prispeval tudi k uprizo
ritvi Handkejevega gle
dališča prvenca „Publi- 
kumsbeschimpfung 
leta 1966.

Slavnostne igre
SALZBURG.

Načrt za letošnje Salz
burške slavnostne igre 
je znan. Težišče bodo 
sestavljale baletne in 
koncertne izvedbe Mo
zartovih skladb in gleda
liške predstave. Znana 
pa je tudi finančna 
bilanca za leto 1989, ki 
izkazuje 349,3 milijona 
šilingov izdatkov in 87,9 
milijona primanjkljaja. 
Dotacija iz javnih sred
stev je znašala 105,4 
milijona šilingov, 17,5 
milijona šilingov pa je 
bilo programskih stroš
kov.

Proračun za letošnje 
slavnostne igre so zvišali 
na 395 milijonov, dota
cije pa bodo znašale 133 
milijonov šilingov.
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SV predstavlja

„Po<7/Mna /e eden izmed .srebrov v naiem kraju", tako/e /7er- 
manu Germu, predsedniku mekanega pevskega zbora Podjuna 
- Pliberk dejal eden izn;ed Vevibub /jubite/jev slovenske zbo- 
rosvske glasbe v Pliberku /n okolici. „To je najiepke priznanje 
nadonu zboru in vsenp /c; v njem delujemo ko; pevci In pevke, 
ter odborniki v nakem pev.skem dru.stvu" je z zadovoljstvom 
ugotovi/ prer/.scJnlAr Germ, Po ^e je pri njem mudi/ sorlelnvec 
našega ii.sta, da Pralcem sir.se preel.sravono Me P Z „Podjuna- 
P/iberk", Plje lani slavil 7J-/enn'co .svojega obstoja.

Koncert imamo še dobro v 
spominu; to je bii pravi pra
znik siovenske in pesmi dru
gih narodov. MePZ se nam je 
predstavil z novim sporedom, 
nastopil je tudi v novih 
oblekah, s pesmijo so mu 
čestitali tudi drugi slovenski 
pevski zbori, predvsem pa je 
bil razveseljiv nastop zbora 
„Mlada Podjuna". Predsed
nika Hermana Germa pa smo 
vprašali, kako je prišlo do 
ustanovitve zbora, ki ima za 
seboj petnajst let uspešnega 
delovanja.

Iz želje po petju

Povedal je, da se je ideja 
rodila v prijateljskem krogu. 
Ob večerih so se srečavali na 
pogovorih s Poldejem Cvel- 
fom, Mirkom Kertom in nju
nima ženama. Ob takih veče
rih je kajpada zadonela tudi 
domača pesem - in tako so 
ugotovili, da v Pliberku 
obstaja potreba po mešanem 
pevskem zboru, saj je dotlej 
tam deloval samo moški zbor 
v okviru SPD „Edinost".

Zavedali so se, da to ne bo 
tako enostavno, a Germ je 
menil: „Kjer volja, tam je tudi 
pot". Poldej Cvelf je spoznal 
mladega dirigenta Ota 
Wuteja iz Mlinč. Tako je zbor 
spomladi leta 1974 imel svoj 
prvi nastop. Tedaj je štel 12 
pevk in pevcev, potem je šte
vilo naraslo na 25 in se 
naposled ustavilo pri raz
veseljivem številu med 40 in 
50. Ob tem je Herman Germ 
zadovoljen ugotovil, da zbor 
še danes sestavlja tretjina 
pevcev in pevk, ki so njegovi 
člani že od vsega začetka.

Sledili so številni nastopi 
doma, pri sosednjih društvih, 
svojo pesem pa so ponesli 
tudi v Slovenijo in Trst, zbor 
pa sodeluje tudi pri centralnih 
prireditvah Slovenske pro
svetne in Krščanske kulturne 
zveze.

Žal je zbor po šestih letih 
doživel krizo - dirigent Oto 
Wutte je iz zdravstvenih raz
logov moral prenehati z vode
njem zbora. Problem pa so 
kmalu rešili, na pomoč je pri
skočil Tone Ivartnik s Prevalj 
na Koroškem in iz začasne 
pomoči je nastala trajna, saj 
Ivartnik vodi zbor že deset 
let.

Uspehi marljivega deta

Predsednik Germ uspehov 
zbora in dela društva ne pripi
suje samo sebi, ampak celo z 
nekakim ponosom pravi, da 
bi zbor, če bi, recimo,nehali v 
njem delovati vsi sedanji

MePZ ,,Podjuna
odborniki, obstajal tudi 
naprej, saj združuje mnogo 
mladih, sposobnih in pred
vsem takih, ki se zavedajo 
pomena slovenske zborovske 
glasbe in kulturnega dela v 
Pliberku in okolici.

Aktivni tudi kot društvo

MePZ „Podjuna-Pliberk" 
je aktiven tudi v društvenem 
oziru. Podpredsednica je 
Nežika Kert, ki je tudi 
namestnica zborovodje Ivar- 
nika, tajnica je Sabina Buch- 
wald, namestnica Irena 
Žele, blagajnik je Manja 
Trampuš, namestnik Karl 
Krištof, arhivarja pa sta 
Mirko in Nežika Kert. V šir
šem odboru pa deluje še 14 
članov. A to niso samo funk
cije na papirju. To smo ugoto
vili v nadaljnjem pogovoru, 
pri katerem je sodelovala tudi 
tajnica Sabina Buchwald. 
Tako potem, ko svoj predlog 
za novo koncertno sezono 
predlaga zborovodja, o njem 
razpravlja in sklepa celoten 
odbor. Ta pa je odgovoren 
tudi za zunajpevsko dejav
nost. Za tradicionalne lahko

smatramo prireditvi Poletna 
noč in Silvestrovanje ter 
druge družabne prireditve, ki 
jih zbor prireja tudi zato, da v 
društveno blagajno pride tudi 
nekaj denarja. Poleg tega 
vabi v goste skupine sose
dnjih društev, sodeluje z 
zbori sosednjega naroda, pri
reja izlete, prijateljske stike 
pa goji z dramsko skupino iz 
Velike Nedelje v Sloveniji.

Veliko pozornosti 
mladini

Uvodoma smo omenili, da 
ima „Podjuna-Pliberk" tudi 
„M!ado Podjuno". Za delo te 
skupine ima velike zasluge 
Irena Žele in z njo Mira 
Zdovc, Bernardka Cvelf in 
Vera Sadjak, ki jo sedaj vodi. 
Mladina pa je tudi sicer 
aktivna, ukvarja se z raznimi 
kulturnimi panogami, celo z 
arhitekturo oz. scensko 
zasnovo posameznih koncer
tov, kar se je posebno 
izkazalo na jubilejnem kon
certu.

Tajnica Buchwaldova je še 
dodala, da prirejajo tudi 
športne prireditve, celo nogo-

Pevsk/zbof„Pod/bna-P//befk"je v svojem 7 5-/efnem delova
nju preje/ šfevi/ne diplome /n pr/znanja.

Herman Germ, 
predsednik

Sabina Bucbtva/d, 
tajnica

Pliberk"
metne turnirje med posame
znimi glasovi - tudi med moš
kimi in ženskimi -, kar je še 
posebej zabavno. Tajnica 
Sabina, je dodal predsednik 
Germ, pa s kolegicami skrbi 
tudi za pogostitev gostov, saj 
je jedača, pripravljena doma, 
cenejša.

MePZ „Podjuna-Pliberk" 
je torej zelo aktiven tudi kot 
društvo, in to kljub temu, da 
nima svojih društvenih pro
storov. Pevske vaje imajo v 
pliberški ljudski šoli, kon
certe in druge prireditve pa v 
domači posojilnici, pri 
Schwarzlnu v Pliberku, pri 
Florjanu v Vogrčah in še kje. 
Tako lahko še enkrat pono
vimo pravilo predsednika 
Germa, ki pravi: „Kjer je 
volja, tam je tudi pot."

V teku zadnjih desetih let, 
odkar zbor „Podjuna-Pli- 
berk" vodi Tone Ivartnik, 
ima zbor za seboj bogato bero 
svoje pevsko-kulturne dejav
nosti. V tem obdobju je 
naštudiral 127 pesmi, od tega 
37 izvirnih koroških narodnih 
in obdelanih priredb, 31 slo
venskih narodnih in umetnih 
in 59 pesmi drugih narodov. 
Izvedel je 34 celovečernih 
koncertov, 32 krat sodeloval 
na pevskih revijah Od Pli
berka do Traberka, opravil 
skoraj 100 priložnostnih 
nastopov in 61 pesmi posnel 
za radio.

Med pomembnejšimi 
nastopi je treba omeniti „Ko- 
roška poje", koncert z Madri- 
galchorom z Dunaja v Šmihe
lu, Cecilijanka v Gorici, 
področni tekmovanji v Or
možu in v Mariboru, skupni 
koncert z nemškim zborom iz 
Borovelj, koncert v Sal
zburgu in sodelovanje na „Pe- 
sem 89" v Velenju.

Tone Ivartnik, 
zborovodja

Der gemischte Chor 
„Podjuna-Pliberk" fei- 
erte im vergangenen 
Jahr sein 15-jahriges Be- 
standsjubilaum. Aus 
diesem AnlaB veranstal- 
tete der Chor ein Fest- 
konzert und eine Bro- 
schiire in der die Tatig- 
keit des Chores in den 
letzten 15 Jahren doku- 
mentiert wird.

Dies war auch der 
AnlaB, daB wir in dieser 
Nummer den Chor 
„Podjuna-Pliberk" un- 
seren Lesern naher vor- 
stellen. Der Obmann 
des Chores, Dir. Her
man Germ beschreibt 
die Notwendigkeit der

Wichtiger
kulturelter
Faktor

Grundung des Chores, 
da es bis dahin in Blei- 
burg keinen s!oweni- 
schen gemischten Chor 
gab. Der Chor wurde 
von Dir. Germ, Poldej 
Cvelf, Fritz Kert und 
anderen ins Leben geru- 
fen.

Erster Chorleiter war 
Otto Wutte, der den 
Chor sechs Jahre als 
kunstlerischer Leiter 
vorstand, seit zehn Jah
ren leitet den Chor To
ne Ivartnik. In dieser 
Zeit studierte der Chor 
127 Lieder ein, vorwie- 
gend s!owenische
Volks- und Kunstlieder, 
aber auch Lieder ande- 
rer Nationen. Er ver- 
zeichnete 34 selbstandi- 
ge Konzerte, verlegte 
zwei Kasetten, 61 Lie
der wurden vom Hor- 
funk aufgenommen. 
Insgesamt verzeichnet 
der Chor 100 Auftritte 
bei verschiedenen An- 
lassen.

Der Chor gastierte in 
verschiedenen Orten 
Karntens, in Slowenien 
und Italien und hegt 
Kontakte mit anderen 
Choren, so auch mit 
dem „Gemischten Chor 
Bleiburg". Neben sei- 
nen Konzerten ist der 
Chor auch in andere 
kulturelle Tatigkeiten 
eingebunden und bildet 
damit einen wichtigen 
kulturellen Faktor in 
Bleiburg und Umge- 
bung.
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AacJ Jer aM.s/JArJčJcu Ko^n^ncnJcrjjg Je.s DrJcnuJu.s.sc.s 
Jer Vcr/J.s.sM/!g.sgcr/c/j.sJo/e.s /n Jer /4r;ge/er;gerJ;eJ z^c/spra- 
<"/:/gc AJJtJc ;'u K/agcu/nr/ hzw. zrrei.s/rrae/iiges 5r/iMJvc.sef?,S' 
aM^erAii/it Je.s au Jje/j/;onen .S*i'eJ/iir;g.sgeJi'eie.s' Jer .S/otveueu Ji 
AJr/Jeu jMrc/i Ver Jeter Jer .s/otven/.seJeu Uo/kxgrMppc, Po//J- 
/rer, Cer/Js.sMUg.srccJJer nuj Do//;o/ogcn, verd//'enJJ7j Jer 
.,.S7oven.sk/ ves tu/k" keute e/n /nterv/eu' w j Jem K/ageu/urtcr 
.Soz/a/tv/.s.seu.seku/ter uuJ PJJagogcu Gn/v. -Pro/. Dr. Peier 
Gx/cJucr. D/e.scr u/umJ JarJi u/ekt uur zM Jeri //hcrucrvo^cu 
po/Jjckcu RcakJoucu, z M m vou 7/u/Jer augeJro/Jeu 
,,,SprHc/je.st" /Jr seeks/okr/ge .SekM/un/Jnger, xou Jcru a H c/; za 
Jea Gm.setzuug.smog//ekke/feu Jey Č/G//- PrieJ.s ZMgMu.steu 
Jer .s/otven/scken Lo/k.sgruppe sotv/e Jem MoJe///ar c/u /nte- 
rctkujckcx Zu.saujneu/ekeu i'a Karu ten - /iker Jas K/nssca- 
zJaraer k/uau.s/ — .Ste/Zung.

Dr. Pe/er Gs/eJner, Soz/a/- 
w;ssensc/ia/7er und Pac/ago- 
ge an der Un/vers;7a/ K/agen- 
furi/Ce/ovec

ne obligatorische Zweispra- 
chigkeit in der Region zu wer- 
ben, wie sohen, bitte schon, 
diese Leute jetzt auf einma! 
den Mut oder die padagogi- 
sche Phantasie aufbringen, 
eine interkuhurelle Schu!e in 
K!agenfurt/Ce!ovec zu p!a- 
nen und zu unterstfitzen?

Ohne rechdiche Deckung

Es eriibrigt sich auch, dar- 
iiber zu spekuheren, ob nicht 
durch irgendwelche „Sprach- 
priifungen" die Anmeidun- 
gen zu so einer Schu!e bzw. 
zum zweisprachigen Unter- 
richt noch weitergehend ka- 
naiisiert und voikstumspoli- 
tisch eingeschrankt werden 
konnen. !ch habe beschrie- 
ben, wie schon jetzt durch ei
ne grobe Einschatzung von

Fur oifene, interkuitureHe 
ModeMschulen in Kamten

SV: Wa.s' .sagi Jer5oz/a/tv/.s- 
seu.seka/ter nuj PJJagoge 
žara GrteJ Je.s L/G// aaJ za 
Jea peJ/t/sekeu Pea/jJoaea 
Jaraa/?

Gstettner: Das Urtei! ist 
erfreulich und fur die mu!ti- 
ku!ture!le Weiterentwick!ung 
des Landes eine grobe Chan- 
ce. Das Urtei! ist nicht nur 
konsequent in der Aus!egung 
der Verfassung sondern auch 
am aktueMen Stand der 
sozia!wissenschaft!ichen Dis- 
kussion um Minderheiten- 
rechte und -schutzbestim- 
mungen. Dabei muB ich 
zugeben, daB ich se!bst meine 
vorgefaBte Meinung revidie- 
ren muBte: Juristen miissen 
eben nicht nur sture „Para- 
graphenreiter" sein. Die Ri
chter des VfGH haben ein- 
mal mehr bewiesen, daB die 
Justiz Paragraphen der 
gese!!schaft!ichen Entwick- 
!ung entsprechend, a!so 
sozia! interpretieren und fast 
mochte ich sagen, „padago- 
gisch" aus!egen kann. Das 
war fur mich personhch die 
eigentiiche Uberraschung.

Europareifes Erkenntnis

Daneben muB das Erkenn
tnis wirk!ich a!s „europareif" 
bezeichnet werden, wei! es 
gegen nationahstische
Trennmauern und gegen bor- 
nierte Sprachgrenzen, insbe- 
sondere gegen solche in Kiir- 
nten, spricht. Man braucht 
das ja nicht so eng sehen, wie 
dies etwa einer der geistigen 
Vater des Kiirntner Schu!- 
trennungsmode!!s getan hat; 
in einem Standard-Gesprach 
bezeichnete der oberste 
Kiirntner Landesjurist das 
VfGH-Erkenntnis a!s „Ver- 
hohnung der Landesregie- 
rung". Das Urtei! ist, niich- 
tern betrachtet, zwar frag!os 
eine Absage an die restriktive 
und deutschnationa! orien- 
tierte Minderheitenpohtik; es 
ist aber a)s positive Aufforde- 
rung zu sehen, nun auch auf 
Landesebene dem Geist des 
Osterreichischen Staatsver- 
trages zu fo!gen und eine 
aktive Minderheitenforde- 
rung einzu!eiten. Das 
Erkenntnis ist sicher daruber 
hinaus „bahnbrechend", wei! 
es auch fur kiinftigen Diskus- 
sionen um ein europaisches 
Vo!ksgruppenrecht MaB- 
stiibe setzt, die woh! kaum 
mehr umgangen werden kon- 
nen.

SV: P/u/ge Jer k/.sker/geu 
Rcakt/oucu von KJru/ucr 
Pan Je.spo/tt/k e ru /a.s.seu aker 
ckcr Gegcu/c:7/gc^ eruarten. 
Kouu/c Ja.s Prkennf/s a nek zn 
einer Versck/ec/jerMMg Jer 
jetzt oknek/n scJon prePJren 
AtnaJon Jer KJrntner 37o- 
rvenen/n/rren?

Gstettner: Nach auBen hin 
mag es momentan vieheicht 
so aussehen. Die breite 
Mehrheit der Bevolkerung 
hat jedoch ganz anders rea- 
giert, namhch dem Urtei! ge- 
genuber sehr aufgesch!ossen 
und mit durchaus freundh- 
cher Akzeptanz. Die Reak- 
tionen des Dreiparteienpakts 
sind eher symptomatisch fiir 
„sch!echtes Gewissen". So 
reagiert ja auch nur jemand, 
der dabei ertappt worden ist, 
wieder einma! - gemaB der 
bekannten Sa!amitaktik - ein 
Sttick von den Minderheiten- 
rechten abgeschnitten zu ha
ben oder sotches tun zu wo!- 
!en. Die „Uberraschung" der 
Pohtiker hat ja auch nicht 
sehr echt gewirkt und kommt 
a!!enfa!!s daher, daB sie sich 
se!bst immer vorgesagt ha
ben, der Staatsvertrag sei in 
Kamten eh schon tangst er- 
fu!!t, der Minderheit ginge es 
ohnehin (vie! zu) gut und die 
Zustimmung von Smode ha
ben wir sicher im Sack.

1981 „versch!afen"

Dabei wurde scheinbar 
vo!!ig verdrangt, das der 
VfGH schon 1981 in einem 
Erkenntnis festgesteHt hat, 
daB sich das Siedlungsgebiet 
der s!owenischen Vo!ksgrup- 
pe auch auf die Stadte K!a- 
genfurt und ViHach erstreekt. 
Leider wurden daraus damals 
keine bi!dungspo!itischen 
Konsequenzen gezogen, we- 
der von den S!owenen noch 
von der Regierung. Letztere 
hat zum Tei! bis heute nicht 
aufgehort, von Klagenfurt a!s 
einer „rein deutschen Stadt" 
zu reden und jede mu!tiku!tu- 
rc!!e Entwick!ung im Land 
abzubtocken. Se!bst wenn 
jetzt wieder verschiedene Po- 
htiker herumdufte!n, wie 
man vie!!eicht doch noch aus 
dem VfGH-Urtei! Minder-

heitenfeindliches und Negati- 
ves fur die s!owenische 
Votksgruppe heraus!esen 
konnte, so ist es hochst un- 
wahrschein!ich, daB jetzt wie- 
derum MaBnahmen gesetzt 
werden, die im altherge- 
brachten Trend !iegen und 
der Verfassungsaus!egung 
durch den VfGH widerspre- 
chen. Jetzt gegen die Karnt- 
ner S!owenen, die ein Grund- 
recht bestatigt bekommen 
haben, mit einem Verge!- 
tungsfe!dzug vorzugehen, sie 
noch vveiter einzuengen oder 
sie von der mu!tiethnischen 
Entwick!ung abzuspa!ten, 
ware fiir das internationa! be- 
reits schwer angeschlagetie 
Image der Kiirntner Minder
heitenpohtik wirk!ich nicht 
sehr gut und dem vietzitierten 
Frieden im Lande hochst ab- 
tragheh.

SV: a Jer is/ von Jen
AnkJnJigMngcn zn /;<rJ;cn, 
Jo/! J/e yog. Karntner PJJ- 
ugogenkommMA/on rv/eJer Ji
ng tverJen so// n/;J Ju/! on Jen 
nngeme/Jefen K/nJern
.Apruc/i/e^/^" vorgeno/nmen 
sverJen ,so//en?

Gstettner: Ich gtaube, iiber 
die sogenannte Kiirntner 
Piidagogenkommission, tiber 
ihren pohtischen Auftrag, 
iiber ihre parteipo!itische Zu- 
sammensetzung und iiber ih
re damahge Arbeitsweise 
braucht nicht geredet wer- 
den. Das ahes ist so hin!ang- 
!ich bekannt wie die Produk
te, die diese Kommission ge- 
hefert hat. Es ist ja groBtehs 
gerade die Pohtik. die diese 
Kommission mitgetragen und 
!egitimiert hat, die nun im 
Widerspruch zur Entschei- 
dung des VfGH steht. Es wa- 
re jetzt mehr a!s paradox, 
Leute mit der Umsetzung ei- 
nes Urtei!s zu betrauen, die 
den Entscheid a!s Angriff auf 
ihre bisherige Minderheiten
pohtik sehen. Wie sohen 
auch Leute, denen interku!- 
turehes Lernen und eine mu!- 
tikuhurehe Gesehschaft of- 
fenttich nicht ins Konzcpt 
passen, die der s!owenischen 
Sprache und Kultur keine 
Gleichberechtigung einriiu- 
men wohcn oder die sich 
nichteinma! getrauen, fiir ei-

Sprachkenntnissen der ange- 
me!deten Kinder Druck aus- 
getibt wird und die unter- 
schiedhchen Sprachkenntnis- 
se im S!owenischen zum Poh- 
tikum fiir weitreichende 
Trennungsabsichten gemacht 
werden (vg!. „Zwanghaft 
Deutsch?", Drava-Ver!ag, 
Seite 157-163). Diese Praxis 
der Sprachstandseinschat- 
zung bei den s!owenisch!er- 
nenden Kindern hat schon 
jetzt keine rechthche Dek- 
kung, sie widerspricht dem 
Gleichbehandlungsprinzip, 
denn an sich mtiBten sonst ja 
auch bei den Einsprachigen 
sotche Einschatzungen und 
Erhebungen gemacht wer- 
den, da diese in der deut
schen Sprache ja auch sehr 
unterschiedhche Niveaus und 
Kompetenzen haben. Da in 
ah den Jahren dieser i!!ega!en 
Praxis der Sprachstandserhe- 
bungen keine didaktischen 
Hi!fen fiir den Unterricht re- 
sultiert sind, hat schon die da- 
mahge Bundesexpertenkom- 
mission zu Recht empfohlen, 
entvveder bei ahen Kindern 
sprachdiagnostische Tests 
einzusetzen und die Sch!uB- 
folgerungen den Padagogen 
zu iibedassen oder, was ver- 
mutheh besser ware, mit der 
einseitig diskriminierenden 
Pohtik der ahjahrhchen 
Spracherhebung an den 
Schuten SchluB zu machen.

Es ist fo!g!ich unvorsteh- 
bar, daB nun aus rein pohti
schen Absichten diese Praxis 
der Sprach- oder „Reifetests" 
noch verscharft und a!s eth- 
nopotitisches Instrument der 
Einschatzung von Votksgrup- 
pcnzugehorigkeitmiBbraucht 
wird. Ich g!aube, daB ahe die
se Vorschiage sehr unuber- 
!egt kommen und der mo- 
mentanen pohtischen Uber- 
reaktion entspringen. In ei
nem modernen Schu!wesen 
gibt es dafiir ja kaum Durch- 
setzungschancen.

SV: W/e konn/e nnn aber 
Ju /utcrc.s.sc c/ncr Uru.srJzung 
Jc,s* VfG/V-UrtcJ.s J/ts/J/J/c/: 
tvcJcrgc/icn?

Gstettner: Entsprechend
der Entwick!ung, die interna
tiona] tiberah dort beobacht-

bar ist, wo Reforminitiativen 
im Bi!dungswesen umgesetzt 
werden, ware auf zwei Ebe- 
nen vorzugehen: Es mtiBten 
„oben", a!so auf Bundesebe- 
ne, Hilfestehungen, Rah- 
menbedingungen und Initia- 
tiven entwicke!t und abgesi- 
chert werden. Dazu konnte 
etwa wieder die Bundesex- 
pertenkommission einberu- 
fen werden. AUerdings mtiB- 
te sie dieses Ma! ohne pohti
schen Druck arbeiten diirfen 
und nicht bereits mit einem 
„Zwischenbericht" in der 
Luft hangen gelassen wer- 
den. Sie konnte ohne weite- 
res mehr Kompetenzen und 
mehr padagogische Fachteu- 
te vertragen, a!so weniger 
Parteipohtiker. In so einer 
Kommission waren auch die 
Standards des interkulture!- 
!en Lernens, wie sie interna
tiona! tibhch sind, fiir Karn- 
ten zu adaptieren; verschie
dene Modehe mu!tiku!ture!- 
ler Schu!en in Europa sohten 
dort tiberpriift und auf ihre 
Anwendbarkeit hin disku- 
tiert werden. Dadurch ware 
gewahr!eistet, daB europa- 
weit sich abzeichnende Schul- 
entwick!ungen nicht wieder 
vor den Toren Karntens ha!t 
machen miissen. Internatio- 
na!e Organisationen, wie et- 
wa die UNESCO, der Euro- 
parat oder die Rektorenkon- 
ferenz der A!pen-Adria-Uni- 
versitaten, sohten die Patro- 
nanz bzw. den „Ehrenschutz" 
iiber solehe Modehschu!en 
iibernehmen. Auch die iiber- 
regionalen fachhchen Bera- 
tungsfunktionen konnten in 
diesem Rahmen organisiert 
werden.

Auf zwei Ebenen vorgehen

Von „unten" entwicke!n 
sich bereits Initiativen von be- 
troffenen und interessierten 
E!tern, die ja schon vor Jah
ren ihre Wiinsche nach zwei- 
sprachigen Ausbildungsstat- 
ten fiir ihre Kinder artikuhert 
haben. Diese E!terngruppe, 
die nun den E!ternverein 
„Zweisprachige Vo!ksschu!e 
in K!agenfurt/Skupnost star
šev za dvojezično šo!o v Ce
lovcu" gegrtindet hat, ent- 
wicke!t bereits im Dialog mit 
padagogischen Fachteuten 
Konzepte und organisatori- 
sche Modehe, wie so eine in- 
terku!ture!!e Schu!e aussehen 
konnte. Sicher sind da noch 
vie!e Diskussionen notwen- 
dig. Grundsatzhch entspricht 
diese Vorgangsweise aber 
ganz einer modernen, ge- 
meindenahen und bedtirfnis- 
orientierten Reformentwick- 
tung. Die zentrale Einbezie- 
hung der betroffenen Ettern 
und der engagierten Lehrer- 
schaft wird zu einem Priif- 
stein vor ahem fiir jene Pohti
ker werden, die bisher immer 
nur von „Biirgcrnahe" und 
„E!ternrecht" geredet haben, 
wenn sie sich davon wah!tak- 
tische Vortehe versprachen. 
Die Offnung der Schute, die 
enge Kooperation mit den Et
tern, die Einbeziehung des 
soziaten Umfetds in den Un
terricht, dies ahes macht ja ei- 
genthch das Salz in der Suppe 
des interkutturehen Unter- 
richts aus. Warum sohte auf 
diese Weise nicht eine attrak-
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] TV AVSTR!JA 1 ] TV AVSTRIJA 2 ] TV LJUBLJANA ] TEDN!NATELEV!Z!J!
9.05 Družina Adams, v 13 na
daljevanjih; 10.30 Ples vampirjev; 
14.20 Batman; 14.45 Hiša na Eaton 
trgu; 15.30 Otroški spored; 18.00 Mi; 
18.30 Lepotica in mož z levjim 
obrazom; 19.30 čas v sliki; 19.53 
Vreme; 20.00 šport; 20.15 Vrtovi 
Pozejdona; 21.07 Roda-Roda; 22.00 
Pogledi s strani; 23.40 Simon Tem- 
plar; 0.25 Aktualno.

16.55 Leksikon umetnikov; 17.30 
Orientacija; 18.00 Bavarsko 
sodišče; 18.30 VVurlitzer; 19.00 
Koroška danes; 19.30 Čas v sliki; 
Vreme; 20.00 Kulturni žurnal; 20.15 
Made in Austria; 21.07 Zunanjepoli
tični report; 22.00 Čas v sliki; 22.25 
Klub 2; Poročila.

9.00 Zimski počitniški spored; 9.55 
SP - veleslalom (ž); 10.40 SP - vele
slalom (m); 12.25 SP - veleslalom (ž); 
13.20 SP - veleslalom (m); 13.35 
Sedma steza; 15.35 Zimski počit
niški spored; 16.30 Dnevnik; 17.40 
Spored za otroke: Lonček kuhaj: 
Pohorska omleta; Po sledi ptice 
Dodo; Periskop; 19.00 Risanka; 
20.05 G. Ke!ly: Vedno popoldne.

9.05 Družina Adams; 10.30 Velika 
ljubezen Clare Schumann; 14.20 
Batman; 14.45 Hiša na Eaton trgu;
15.30 Otroški spored; 18.00 Mi;
18.30 Lepotica in mož z levjim 
obrazom; 19.30 Čas v sliki; 19.53 
Vreme; 20.00 Šport; 20.15 Dediščina 
Guldenburgovih; 21.00 Pogledi s 
strani; 21.10 Lov, dolg 3000 milj; 
22.45 Grozni partner, kriminalka.

16.55 Leksikon umetnikov; 17.30 
Dežela in ljudje; 18.00 Bavarsko 
sodišče; 18.30 VVurlitzer; 19.00 
Koroška danes; 19.30 Čas v sliki; 
19.53 Vreme; 20.00 Kulturni žurnal; 
20.15 V tišini... umor; 21.45 Novo v 
kinu; 22.00 Čas v sliki; 22.30 Pomne- 
nje; 23.30 Svet tridesetih let; 0.20 
Aktualno.

9.00 Zimski počitniški spored; 12.05 
Igrani film; 14.00 G. Ke!ly: Vedno 
popoldne; 15.25 Teleski '90; 15.55 
Žarišče; 16.30 Dnevnik; 16.45 
Mozaik: Netopir pod srajco; Po sle
deh napredka; 18.05 Spored za 
otroke: Zbis: L Zorman: Štoržkovo 
popoldne; 18.50 Risanka; 19.20 
Dobro je vedeti; 19.30 Dnevnik; 
20.05 Trije kondorjevi dnevi.

9.05 Družina Adams; 10.30 Ali življe
nje ni lepo; 14.20 Batman; 14.45 
Hiša na Eaton trgu; 15.30 Otroški 
spored; 18.00 Mi; 18.30 Lepotica in 
mož z levjim obrazom; 19.30 Čas v 
sliki; Šport; 20.15Showmix,pozor, 
kamera; 21.22 Vstopite; 22.00 
Pogledi s strani; 22.10 Če oče s 
sinom; 23.10 Aktualno; 23.15 Preva
ranti; 0.50 Poročila.

17.10 Leksikon umetnikov; 15.15 
Sledovi preteklosti; 18.00 Bavarsko 
sodišče; 18.30 VVurlitzer; 19.00 
Koroška danes; 19.30 Čas v sliki; 
19.53 Vreme; 20.00 Kulturni žurnal; 
20.15 Notranjepolitični report; 21.05 
Barve neke dežele; 22.00 Čas v sliki; 
22.25 Klub 2; Poročila.

9.00 Zimski počitniški spored;15.25 
Mozaik; Alpe-Jadran; 15.55 Žarišče;
16.30 Dnevnik; 16.45 Mozaik; 18.00 
Spored za otroke: Mladi Sherlock; 
Ciciban, dober dan; 19.00 Risanka;
19.30 Dnevnik; 20.05 D. Baker: 
Paracelsus; 21.05 Tednik; 22.10 
Dnevnik; Šport; Vreme; 22.30 B. 
Nušič: Žalujoči ostali; 0.50 Video
strani.

RADIO KOROŠKA
18.10-19.00

Podelitev X!. 
Tischlerjeve nagrade

Torek, 23.1.
„Kaj mi sami prispevamo k uresničevanju 
naših pravic?"

Sreda, 24.1.
Glasbena sreda 
Večerna 21-22
Simozij o ljudski pesmi

Četrtek, 25.1.
Rož-Podjuna-Zilja

Ponedeljek, 29.1.1990: Narodni svet koroških Sloven
cev in Krščanska kulturna zveza letos že enajstič po
deljujeta Tischlerjevo nagrado. Letos jo bo prejel univerzi
tetni profesor dr. Erich Prunč, od lani dalje vodja inštituta 
za prevajalstvo na graški univerzi. Dr. Prunč bo Tischler
jevo nagrado prejel kot priznanje za vsestransko prizade
vanje na kulturnem in znanstvenem področju. Kot jeziko
slovec je začel s temeljitim preučevanjem koroških narečij 
in pripravil znanstveno izdajo pesniškega dela Urbana 
Jarnika.

Pikantno in zabavno svojih dni
Torek, 23.1. 1990, TV Al, 21.05 - Komur ni za 

kriminalke ali utopične filme, se bo ta večer odločil 
za zabavno oddajo Roda-Roda, v kateri bodo znani 
igralci zbijali šale in pikre iz svojih dni. Režiser te 2. 
humoristične oddaje. Herman Leitner, je okoli 
sebe zbral same odlične komike in satirike kot so 
Pert Weck, Kurt Sowinetz, Alfred Bohm, Ida Krot- 
tendorf, Lukas Resetarits in drugi.

Fi!m o Ameriki sedemsedetih iet
Sreda, 24. 1. 1990, TV LJ1, 20.05 - Kot film 

tedna bo tokrat na sporedu ameriški film Trije kon
dorjevi dnevi, ki prikazuje Ameriko iz sedemdese
tih let, ko je ta dežela bila v hudi ekonomski, poli
tični, predvsem pa v moralni krizi. V filmu gre za 
prikaz vloge CIA, nečednih poslov in nelegalnega 
nasilja te oporečne inštitucije. Scenarij sta napisala 
Lorenzo Semple in David Rayfiel, zrežiral pa Syd- 
ney Pollak; v glavnih vlogah pa nastopajo Robert 
Redford, Faye Dunaway, Cliff Robertson in drugi.

O koroški iikovni umetnosti
Četrtek, 25. 1. 1990, TV A2, 21.05 - V okviru 

oddaj „Spektrum" bo pod naslovom Barve neke 
dežele - „Koroški kolorit" šlo za prikaz koroške 
likovne umetnosti. Odkar je Moro ustanovil slikar
sko kolonijo, je bila Koroška pokrajina za umet
nike vedno znova predmet razprav in izziv. Čajen- 
ska skupina je po smrti Klimta in Schieleja odločno 
vplivala na avstrijsko umetnost. Tudi poznejše 
generacije so bile nad pokrajino fascinirane in v 
odporu ali vzajemnosti s tradicijo sledijo pod vpli
vom južne svetlobe temu koroškemu koloritu. 
Oddajo je pripravil koroški deželni studio; pono
vili jo bodo 27. januarja na prvem tv sporedu.

Datum Kraj PRIREDITVE Prireditelj

Ponedeljek Hotel Rutar
22.1. vDobrlivasi
19.00

GOSPODARSKO ZBOROVANJE
Vabljeni podjetniki, gpspodarstveniki, poslovodje, 
prostopoklicni in občinski odborniki, ki govorijo 
slovensko

Gospodarska zveza

Ponedeljek Slomškov dom
22.1. Mohorjeve
19.00 vCetovcu

„KAJ JE EVROPA PUSTILA NA FILIPINIH'
Skioptično predavanje Ivana Korena iz
Ljubijane

KDO

Ponedeljek Farna dvorana
22.1. všmihelu
19.30

ODPADKI -PREPREČEVANJE 
ODPADKOV-PRAVILNO NAKUPOVANJE"

KPD Šmihel

Torek
23.1.
19.00

Tischlerjeva
dvorana
Slomškovega
doma,
Celovec

PODELITEV XI. TISCHLERJEVE NAGRADE 
Sodelujeta: Otroški zbor in MoPZ iz Škocijana

NSKS.KKZ

Četrtek
25.1.
20.00

Evropska hiša 
Reitschulg. 4
v Celovcu

DISKUSIJA NATEMO JEZIK-MEJE/ 
SPRACH-GRENZEN
Diskusijo vodi dr. Reginaid Vospernik

KDO
Akademikerverband

Četrtek
25.1.
20.00

Klubski prostori,
Gradec

REDNI OBČNI ZBOR KLUBA SLOVENSKIH 
ŠTUDENTK IN ŠTUDENTOV V GRADCU

Petek
KO.
20.00

Dom sindikatov
v Celovcu

GIMNAZIJSKI PLES Igra ansambel ČOK iz 
Siovenije; v prvem nadstropju diskoteka

Maturanti slovenske 
gimnazije

RAZSTAVE 1

Dunaj
- Delovna skupnost Oman-Wip)inger, - Rasumofskygasse 22, Musi
lova hiša - Valentin Oman, slike iz cikla Plešivec, Pariškega in Primor
skega rekviema in iz novega cikla Dunajski mrtvaški ples.

Celovec
- Deželna galerija - Hans Staudacher, slike - razstava je odprta do 28. 
1. — Galerija v knjigarni Mohorjeve - razstava slik, grafik in kipov dija
kov Zvezne gimnazije za Slovence v Celovcu. - Kulturna taberna Pri 
Joklnu - Evgen Bavčar - Onkraj vidnega, črno-bele fotografije.

Tinje
- Galerija Tinje - Hanzi Čertov, skulpture iz lesa.

Ljubljana
- Mestno gledališče ljubljansko - Iška Rano „Goli človek in golo oblič
je, slike, do 28.2.1990.

MENJAVA DENARJA (VALUTE) dne 19.1.1990

dobite (šil.) plačate (šil.)
za 1 ameriški dolar $ 11,80 12,40
za 1 angleški funt E 19,30 20,30
za 100 franc, frankov f 201,50 211,50
za 100 ital. lir Lit 0,92 0,97
za 100 dinarjev DiN 85,00 115,00
za 100 švic. frankov sfr 779,00 803,00
za 100 holand. guldnov Hfl 615,50 633,50
za 100 nemških mark DM 694,20 712,20

Posredujeta: Posojilnica-Bank
Zveza-Bank, Celovec

9 M M M 39 M H) 221 11X XX2 2H
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TRIBUNA BRALCEV

Odgovor na pismo 
Štefana Merkača

Kritika Štefana Merkača je 
deloma upravičena. Televizijski 
prispevek, s katerim se pisec 
odprtega pisma ne strinja, je 
nastal pod skrajno neugodnimi 
pogoji, takšnimi, kot doslej še 
nikdar na kakem televizijskem 
snemanju. Štefan Merkač se je 
izkazal za skrajno nekooperativ
nega, tako da prispevek ni uspel 
ne v njegovo ne v naše zadovolj
stvo. Kljub temu sem prepričan, 
da bo v bodoče uspelo najti 
boljši način sodelovanja, ker lut
kovna skupina iz Šmihela sodi 
med naše najbolj kreativne kul
turne činitelje.

Očitek, da manjka prispevkov 
za odajo, ne drži. Pred kratkim 
smo z lutkovno skupino pod 
mentorstvom Pavla Zablatnika 
posneli serijo lutkovnih scen 
posebej za naše male gledalce. 
V naslednjih tednih bodo reak
cije nanje prav gotovo povsem 
drugačne.

Mirko Bogataj

Odbor šolske skup
nosti na Zvezni gimna
ziji in realni gimnaziji za 
Slovence v Celovcu, 
Prof.-Janežič-Platz I, 
želi uvesti bife za 
učence (z malicami in 
brezalkoholnimi pijača
mi)

Interesenti, ki bi 
hoteli voditi tak bife, so 
naprošeni, da se ogla
sijo v ravnateljstvu slo
venske gimnazije. Po
prej se je treba najaviti 
telefonsko: 0463 / 33 3 
53.
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Atbanski Chaptin
Albanska tiskovna 

agencija ATA je sporoči
la, da je v Tirani izšla 
avtobiografija slavnega 
filmskega komika in reži
serja Charlieja Chaplina. 
Agencija gaje predstavila 
kot „borca za socialne 
pravice, ki je vendo bra
nil svobodo, demokracijo 
in enakost", v svoji avto
biografiji pa da je opisal 
težko, vendar uspešno 
pot zvezdnika nemega fil
ma.

Vzorni En-iaj
Te dni je minilo štirinajst 

let, odkar je umrl nekdanji 
kitajski premier Ču En-laj. 
Sodeč po pisanju kitajskega 
tiska je ostal eden redkih 
kitajskih voditeljev, ki mu 
pripisujejo samo pozitivne 
lastnosti. Kot dosleden 
zagovornik „preprostega 
življenja in težkega dela" je 
nosil pižame celih dvajset let 
in se najraje vozil v skrom
nem kitajskem avtomobilu 
Rdeča zastava.

Leta 1949 je prepovedal 
uvoz 10.000 koles, ker je 
menil, da jih Kitajska lahko 
sama izdela. Tudi če je po
toval z vlakom, nikoli ni delal 
nenačrtovanih postankov, 
ker mu je bil čas drugih ljudi 
preveč dragocen.

Varovanje naših rastiinskihvrst Sok na ietošnjem 
gimnazijskem plesu

Znani in priljubljeni zabavnoglasbeni ansambel Šok 
(na sliki) iz Slovenije bo na letošnjem gimnazijskem 
plesu poskrbel za dobro razpoloženje in zabavo, pred
vsem pa za izvrstno glasbo za ples. Maturantje 8. a in 8. b 
razreda Zvezne gimnazije za Slovence namreč vabijo v 
petek, 26. januarja 1990, ob 20. uri v Dom sindikatov na 
svoj tradicionalni gimnazijski ples, ki sodi med prave 
obvezne termine za mladino in nekoliko starejše. Poleg 
nastopa skupine Šok so maturantje pripravili v 1. nad
stropju še diskoteko ter številne vložke - ne samo za pol
noč. Toda o teh dodatkih še ne govorijo, čeprav bodo 
gotovo vredni ogleda.

Na seznamu Unesca

Celotna varstvena dejav
nost izhaja iz človekovega 
pogleda na okolje, saj varu
jemo le tisti del narave, ki 
nam nekaj pomeni, hkrati pa 
se zavedamo njegove ogrože
nosti. To načelo velja tudi za 
rastline. Potreba po varova
nju rastlinskega sveta izhaja

že iz vloge rastlin v ekosiste
mu. Omenimo le fotosintezo, 
pri kateri nastajajo organske 
snovi in kisik. Rastline torej 
proizvajajo dve temeljni prvi
ni, ki omogočata obstoj in 
razvoj drugih življenjskih 
oblik na Zemlji (hranjenje in 
dihanje).

Bogastva rastlinske odeje 
ne smemo ocenjevati zgolj po 
količini in pomenu listnega 
zelenila. Z evolucijo so vrste 
nastajale in izginjale, dedne 
zasnove so se prilagajale raz
meram v okolju, tako da 
predstavnike rastlinskega 
sveta najdemo od ocenanov 
do malodane najvišjih vrhov.

Vsaka vrsta je v prostoru in 
času enkratna. S Siromašen
jem števila vrst izgubljamo 
dragocena, evolucijsko pre
brana zaporedja dednih 
zasnov, vse to pa vodi k ruše
nju naravnega ravnotežja in 
prekomerni porabi energije.

To brezizjemno enosmer
nost ponazarja tudi misel iz 
gradiva Svetovnega sklada za 
varstvo narave (WWF): „... 
vozila, letala, satelite, ki jih je 
razdejal človek, je zmeraj 
mogoče napraviiti ponovno. 
Živega bitja, naj bo želva, 
slon ali samo preprost metulj, 
pa vsej naši znanosti navkljub 
ni več mogoče obnoviti!"

Organizacija Združenih 
narodov za izobraževanje, 
znanost in kulturo (UNES
CO) je v seznam svetovne 
naravne in kulturne dediščine 
uvrstila osem novih spome
nikov", tako da jih je zdaj 
skupno 323.

Med novostmi so 
starogrško svetišče Olimpija 
na Peloponezu, zgodnjegot- 
ska cistercijanska opatija v 
Alcobaci, razvaline budistič

nega samostana v Sanchiju, 
severovzhodno od Bhopala, 
in tasmanska divjina. Spome
nike, ki so uvrščeni na ta 
seznam, naj bi države, v kate
rih se nahajajo, rešile pro
pada in naredile pristopne za 
obiskovalce iz vsega sveta. 
Kot je znano, je na tem spisku 
Unesca tudi nekaj jugoslo
vanskih spomenikov, med 
zadnjimi pa so se jim pridru
žile tudi Škocijanske jame.Rožnat/ morsk/ fe/ob soc// med zašč/fene rasf//ne
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Dunja Jamnig na vseavstnjsko tekmo
V nedeljo je bilo letošnje 

šolarsko prvenstvo za koroški 
smučarski pokal. Danijel 
Užnik, sijajni tekmovalec ŠD 
Šentjanž, je odločil slalomsko 
preizkušnjo v svojo korist in 
tako premagal tudi svojega 
večnega tekmeca Rainerja 
Schonfelderja. Tudi Dunja

Dunja Jamn/g

Jamnig iz Šentjanža je dose
gla viden rezultat, namreč 
tretje mesto, pri čemer pa je 
imela smolo, da je v zadnjih 
vratcih naredila napako, ki jo 
je le z artističnim vložkom 
(skozi cilj je zapeljala celo 
zadenjski) še popravila.

V soboto pa je bila Dunja 
na preizkušnji v veleslalomu 
drugouvrščena Korošica, ta
ko da si je zagotovila svoje 
mesto v koroški deželni 
ekipi. Skupaj z Danijelom 
Užnikom se bo udeležila 
avstrijskega tekmovanja, ki 
bo to soboto in nedeljo v Rad- 
stadtu.

Pa še tretja tekmovalka ŠD 
Šentjanž ima možnost za 
vstop koroško ekipo. Tatjana 
Zablatnik je namreč ta 
vikend z dvema odličnima 
nastopoma dokazala, da se 
zna uveljaviti tudi v šolarski 
skupini, potem ko je lani 
postala pokalna prvakinja 
med otroki. V slalomu in 
veleslalomu je v svojem let
niku namreč obakrat zasedla 
odlično drugo mesto. Česti
tamo!

Odbojkarji Doba so 
tokrat doživeli zmago in 
poraz, kar je normalno, 
saj sta ekipi nastopili v 
družinskem derbiju. V 
tem je bilo drugo 
moštvo močnejše, tako 
da tudi odpor Marka 
Trampuža ni zadosto
val: Dob H je zmagal s 
3:1. Ženska ekipa pa je 
v Wolfsbergu slavila kar 
s 3:0, naslov prvakinj 
spodnje lige ji je sko
rajda že zagotovljen.

Mateja Svet
(na sliki) je bila zmago

valka tekmovanju za Zlato 
lisico v Mariboru. Na tek
movanju za Svetovni pokal 
je v veleslalomu zmagala, v 
slalomu pa je zasedla 
odlično 4. mesto (zmago
valka: Schneider - Švica). 
Avstrijke so bile na častnih 
mestih, v skupnem se
števku pa še naprej vodi 
Anita Wachter (A) z 208 
točkami.

ŠAHOVSKA RUBRIKA ureja: Silvo Kovač

Šahovska naloga št.: 69
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Judit POLGAR - H ANSEN / 
Kopenhagen1989

Mlada 13-letna madžarska 
šahistka Judit Polgar dosega 
tudi na moških turnirjih 
izredno dobre rezultate. Po 
32. potezah je v omenjeni 
partiji nastala pozicija, ki je 
na diagramu. Dvorezna pozi
cija pa je trenutno bolj 
ugodna za belo, ki je na pote
zi. Kako je Polgarjeva učin
kovito premagala nasprotni
ka, je naloga reševalcev!

Rešitev naioge št.: 68
Beli z žrtvijo lovca l.Lc4! 
zapira vezavo črne dame na 
beli diagonali a2 - g8. Črni je 
izsiljen L..Tc4: vzeti lovca 
nakar sledi še žrtev belega 
kmeta, ki se na osmi vrsti 
spremeni v damo 2.g8D+. 
Beli je tako dirigiral črnega 
kralja na osmo vrsto, kjer ga 
čaka novo presenečenje. 
2...Kg8: 3.TdS+Kh7: za
zmago se žrtvuje še trdnjava! 
Sedaj pa sledi 4.ThS mat!


